
آرمان ملی- مطهره شفیعی: در روزهایی که 
برخی سعی در شخصیت سازی کاذب دارند و درصددند 
با طرح  نام  افرادی که تجربه مدیریتی و محبوبیت 
پایینی دارند به عنوان کاندیداهای ریاست جمهوری، 
به برنامه ریزی برای کسب کرسی های مدیریتی 
در بخش های دیگر بپردازند، شخصیت هایی مانند 
محسن هاشمی که پرونده مدیریت اجرایی موفقی 
دارند، سکوت کرده اند چراکه می دانند پروپاگاندای 
اصولگرایان سودی برای این جریان ندارد و تنها به 
اختلافات داخلی اردوگاه اصولگرایی دامن می زند 
که نمونه بارز آن طرح سردار سعید محمد به عنوان 
ترقی  حمیدرضا  که  بود  اصولگرایان  کاندیدای 
اصولگرای شاخص این جریان در روز شنبه به جای 
تبلیغ برای این شخص به تخریب او پرداخت و گفت: 
»ایشان اصلا در فضای اصولگرایان مطرح نیست، فقط 
در فضای مجازی مطرح است و روی ایشان کار شده و 
کنار رفتن ایشان از فرماندهی قرارگاه خاتم هم به دلیل 
انتخابات نبوده و خود ایشان هم تخلفاتی داشته که 
قطعا این مساله امتیازی منفی در بررسی صلاحیت 
ایشان خواهد بود.« که البته پس از انتشار مصاحبه عضو 
ارشد حزب موتلفه بود که ترقی ادعای تحریف اظهارات 
خودش را کرد اما ایسنا که این مصاحبه را انجام داده 
بود، در پاسخ به ترقی نوشت: »فایل صوتی مصاحبه 
ایسنا با ترقی به عنوان عضو یکی از احزاب سیاسی 
مطرح و شناسنامه دار کشور )که بر همین اساس هم 

ادعای وی در زمینه سعید محمد منتشر شد( در آرشیو 
ایسنا موجود است و مصاحبه دقیقا براساس اظهارات 
مطرح شده در این فایل منتشرشده است.« محسن 
هاشمی با علم به این موضوعات، ترجیح  می دهد 
تخریبگران را در آرزوی تخریب خودش به عنوان 

کاندیدای ریاست جمهوری بگذارد. 
  »نه« به تداوم حضور در بهشت

شاید اذعان شود محبوبیت محسن هاشمی به 
سبب نسبتی است که با آیت ا... هاشمی دارد اما رزومه 
فعالیت های او خلاف این ادعاست. او از پدر تجربه 
کسب کرده و در مسیر سازندگی از آن بهره برده اما 
توانایی و قدرت برنامه ریزی که دارد سبب شد رای اول 
مردم پایتخت برای ورود به بهشت را کسب کند و نامش 
برای جلوس بر کرسی شهرداری مطرح شد که برای 
جلوگیری از اختلافات از این جایگاه چشم پوشی کرد. 
او دیروز گفت که برای انتخابات شورای شهر ثبت نام 
نخواهد کرد که این تصمیم می تواند دلایل زیادی 
داشته باشد. نباید فراموش کرد محسن هاشمی در 
مهرماه سال جاری هم درباره حضور یا عدم حضورش 
در انتخابات آتی شورای شهر تهران در سال آینده 
گفت: بنایی برای حضور در انتخابات ندارم و این تصمیم 
قطعی است. وی با بیان اینکه بنده به عنوان رئیس و 
عضو شورای شهر به اقدامات انجام شده از سوی شورای 
شهر تهران در این دوره نمره ۱۵ را می دهم، گفت: 
شورای شهر در این دوره در راستای اهدافی که قانون 

برای آنها مشخص کرده قدم برداشته است و شاید 
انتظارات از شورای شهر بالا بوده، اما در این دوره 

توانسته ایم در مسیر قانون حرکت کنیم.
  محسن هاشمی در راه پاستور؟

اما تصمیم محسن هاشمی برای ریاست جمهوری 
چیست؟ این روزها درخواست برای کاندیداتوری او 
زیاد است و حتی با اینکه خودش چندی پیش گفته 
بود کاندیدا نمی شوم اما حزب کارگزاران او را کاندیدای 
اصلح می داند. او روز گذشته و در پاسخ به برنامه اش 
برای انتخابات ریاست جمهوری گفت: »در انتخابات 
ریاست جمهوری نیز قرار شد گول نخورم.« چندی 
پیش هم محسن هاشمی گفته بود: »ریاست جمهوری 
یک عاشق مجنون می خواهد، من مجنون هستم اما 
عاشق نیستم و اگر هم فشارها زیاد باشد، من نباید گول 
بخورم.« البته در همان روز به این نکته اشاره کرد که 
»در انتخابات ریاست جمهوری فرد خودش نمی تواند 
بگوید من می آیم، بلکه باید دعوت کنند. حتی در 
برخی از کشورها از جمله فرانسه باید ۵00 امضای 
فرهیختگان جمع آوری شود تا فرد برای انتخابات 
ریاست جمهوری دعوت شود.« اکنون نام سیدحسن 
خمینی، ظریف، جهانگیری و محسن هاشمی برای 
کاندیدا شدن در انتخابات ریاست جمهوری مطرح 
است و بدون تردید هیچ یک از این شخصیت ها خلاف 
تصمیم ناسا عمل نخواهند کرد؛ بنابراین از تمام 
این شخصیت ها برای کاندیدا شدن در انتخابات 

ریاست جمهوری دعوت می شود چراکه ویژگی های 
لازم برای اداره اجرایی کشور را دارند. نکته دیگری 
که محسن هاشمی روز یکشنبه به آن اشاره کرد این 
بود که »سال آینده بازنشسته می شوم و باید ببینم 
که من را به کار برمی گردانند یا نه. اگر برگردانند به 
جمهوری اسلامی خدمت می کنم.« این خدمت کلید 
حل بسیاری از مشکلات کشور است که فرزند آیت ا... 
هاشمی به آن تاکید دارد. به طور حتم نمی توان از 
توانایی های محسن هاشمی عبور کرد و روحیه او هم 
چنین است که بازنشستگی مانعی در برابر سازندگی 

او نخواهد بود.
  گول نخورید

 برخی دلواپسان کلمه »گول« را که محسن هاشمی 
مطرح کرد دستاویزی برای تخریب قرار دادند اما 
منظور از این کلمه چیست؟ محسن هاشمی توضیح 
می دهد: »منظور از گول همین مباحثی است که 
وجود دارد و باعث می شود که فردی تصمیم به حضور 
در انتخابات بگیرد و آن اینکه افرادی به سراغ او بیایند 
و او را مجاب کنند، به او بگویند که اولا تو توانایی داری، 
قدرت مدیریت و قدرت هماهنگی داری )می خندد( 
خلاصه آنقدر هندوانه زیر بغل او بگذارند که او مجاب 
شود که بیاید و این خودش یک نوع گول خوردن است. 
من اینگونه می گویم اگر خدای نکرده یک چنین 
فضایی برای من ایجاد شد که یک عده ای از احزاب 
یا گروه ها چه اصلاح طلب، چه میانه رو یا اصولگرایان 
آمدند و بعد در صحبت ها چنین گفتند و دعوت به 
حضور کردند، چنین فضایی فراهم می شود. یک نکته 
دیگر هم نظرسنجی ها هستند اصولا یکی از روش های 
گول زدن نظرسنجی است، در کشورها نظرسنجی ها 
تعداد کمی دارند از یکسو آنچنان که لازم است علمی 
نیستند و از سوی دیگر، مقداری هم مردم سانسور 
ذهنی دارند و حرف خود را کامل و شفاف مطرح 
نمی کنند. اما در همین نظرسنجی ها فضای جامعه 
چندان انتخاباتی نیست، مثلا در اکثر نظرسنجی ها 
۵0 الی ۶0 درصد عدم شرکت یا عدم تصمیم گیری 
وجود دارد خب این اندازه »عدم شرکت« باعث 
می شود که افراد در انتخابات وارد نشوند. به نظر من 
یکی از پارامترهایی که می تواند کاندیدا را گول بزند 
و زمینه ساز حضور او شود، این است که فضای خیلی 
جدی انتخاباتی شکل بگیرد که رقابت در این فضا معنی 
و مفهوم بسیار بالایی پیدا کند و آن نامزد بتواند خودش 
را عرضه کند و در رقابت با دیگران قرار دهد اما اگر فضا 
سرد باشد باعث می شود که فرد وارد انتخابات نشود.«
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a r m a n m e l i . i r فریدون مجلسی در گفت وگو با »آرمان ملی«:
 گفت وگو، تنها راه ؛ 

گــــــزارش- ژاپن ميانجي مي شود
علی مطهری:

دليلی برای رد صلاحيت خودم نمی بينم
 آرمـــان مـــلــی

علیـرضا پـورحسیــن: 
نخسـت وزیر ژاپـن، اولیـن 
رهبر خارجی خواهد بود که 
در دوره ریاست جمهوری جو 
بایدن به واشنگتن سفر می کند. نشست آتی 
سران دو کشور آمریکا و ژاپن از سوی آنها فرصتی 
برای نمایش اتحاد خود به خصوص در مقابل 
کشورهایی مثل چین دانسته شده است. این 
دیدار هنوز نهایی نشده و ممکن است بنابر وضع 
همه  گیری کرونا، به زمانی کمی  دیرتر موکول 
شود. پیشتر سوگا در تماس تلفنی با بایدن در ماه 
ژانویه برای سفر به آمریکا ابراز علاقه کرده بود. 
برخی ابعاد این سفر زمانی مشخص می شود که 
رایزنی ظریف و همتای ژاپنی در خصوص برجام 
مورد کنکاش قرار می گیرد. در این رایزنی ها وزیر 
امور خارجه ژاپن ضمن تاکید بر یافتن راه هایی 
برای گسترش روابط دو کشور، حمایت ژاپن از 
برجام و انجام تعهدات همه طرف های این توافق 
را مورد تاکید قرار داد و ابراز امیدواری کرد با 
بهبود شرایط کرونایی، بتواند در آینده نزدیک 
به تهران سفر کند. مجموعه ای از صحبت ها 
که بار دیگر نام ژاپن را به عنوان میانجی بر سر 
زبان ها انداخت. در راستای بررسی این مساله 
»آرمان ملی« گفت وگویی با فریدون مجلسی، 
دیپلمات پیشین کشورمان داشته است که در 

ادامه می خوانید.
  با توجه به گره ایجادشده در چند روز 
اخیر آیا باز هم میانجیگران وارد عرصه حل 

مشکل ایران و آمریکا شده اند؟
تصمیم سیاسی همواره با رعایت احوال مردم 
باید گرفته شود به این معنی که متصدیان امور 
مملکتی باید بدانند که چه چیزی به صلاح 
مردمشان است. باید توجه داشت مردم آمریکا در 
رنج گرانی و تحریم نیستند بلکه این مردم ایران 
هستند که به علت تحریم ها هر روز معیشت آنها 
سخت تر می شود. باید توجه کرد به چه علت 
ما آماده نیستیم درحالی که مردم ما زیر فشار 
هستند. این تحریم ها به ملت هر روز آسیب 
می زند و باید با یک نگاه واقع بینانه به مسائل نگاه 
شود. روز گذشته یک تفاهم برای سفر مقامات 
عالیرتبه ژاپن به ایران صورت گرفت و این سفر 
مهم است زیرا سومین قدرت بزرگ اقتصادی 
جهان و علاقه مند به بقای صلح هستند. قطعا یک 
تفاهماتی صورت گرفته که هم به ایران می آیند 
و هم قصد سفر به آمریکا را دارند. در دوره ترامپ 
نیز این میانجیگری صورت گرفت و سابقه دار 
است. یقینا ژاپن می خواهد میانجیگری کند تا 

صلح بار دیگر حکمفرما شود. 
همچنان  بایدن  دولت  اساسا  آیا   
خواهان مذاکره است و چه سیاستی در این 

عرصه در پیش گرفته اند؟
مذاکره  خواهان  کماکان  بایدن  دولت 
با دولت روحانی است اما تمرکز بایدن روی 
جنبه حاکمیتی ایران است. البته در انتخابات 
سال ۹۲ و شعار کلید برای حل مشکلات، افکار 
عمومی در کشور به این ارزیابی رسیده بود که 
روحانی با استقلال عمل بیشتر، مجری نگاه ها 
و سیاست های خود خواهد بود در صورتی که 
اکنون پس از گذشت عمر دو دولت موانعی 
فعالیت های روحانی را محدود کرده است. همین 
نکته سبب شده هم ملت و هم بازیگران منطقه ای 
و فرامنطقه ای با محوریت ایالات متحده حساب 
جدی روی دولت روحانی باز نکنند. پس بایدن 
نه وقت کشی می کند تا دولت سیزدهم روی کار 
بیاید و نه عجله خواهد کرد تا پیش از پایان عمر 
دولت روحانی مذاکره و احیای برجام را عملی 
کند. از این رو رابرت مالی به درستی عنوان 
کرده که آمریکا به خاطر انتخابات ایران، روند 
مذاکرات و تحرکات دیپلماتیک خود را سریع 
یا کُند نمی کنند یا در مواضع دیگری عنوان 
کرده که تنها راه پیش رو مذاکره مستقیم ایران و 
ایالات متحده برای احیای برجام است یا در بخش 
دیگری از سخنان خود این گونه بیان می دارد که 
آمریکا امتیازات یکجانبه ای برای ایران تا زمان 
بازگشت از تمام اقدامات کاهش تعهدات برجامی 
نخواهد داد، چون تغییر دولت ها تغییری در نگاه 
تهران ایجاد نخواهد کرد؛ بنابراین تمرکز بایدن 

مذاکره با نظام است.
  موانع داخلی تا چه میزان کار را در 

گفت وگوها سخت خواهد کرد؟
ما اقداماتی در دوره خوب برجام در داخل 
کشور انجام دادیم که کار را سخت کرد. باید 
توجه داشت ایران و آمریکا به صورت رودررو 
با یکدیگر مشکلی ندارند و صرفا اختلافات در 
خاورمیانه است که کار را به اینجا کشانده است. 
باید توجه داشت اگر همین مسیر را ادامه دهیم 
احتمال بازگشت تحریم های بین المللی و حتی 
اقدام نظامی علیه ایران وجود دارد. همواره 
اختلافات ایران و آمریکا درباره کشور ثالث 
است. سال هاست این مشکل وجود دارد و باید 
این مساله را مدیریت کرد. این مدیریت توسط 
کشورهای دیگر اسلامی صورت گرفته است و 
ایران نیز باید اختلافات را به حداقل برساند. امروز 
باید پشت میز مذاکره نشست و به صراحت گفت 
که چه می خواهیم و چه انجام می دهیم. صرف 
گفت وگو می تواند بسیاری از مشکلات را حل 
کند. ما نباید فرصت ایجادشده را به ضرر خود 
تمام کنیم. نباید تصمیمات به گونه ای باشد که به 
ضرر مردم باشد و هر روز زندگی آنها را سخت تر 
کند. بسیاری از اختلافات منطقه ای امروز قابل 
حل است و برجام نیز می تواند مدیریت شود و 
کافی است شروعی در صحبت ها شکل گیرد و 
این امر با آزادسازی پول های بلوکه شده ایران در 

عمل می تواند شکل گیرد.

فعال سیاسی اصولگرا گفت: احمدی نژاد در انتخابات بیشتر 
یک اکتر سینمایی است. دوست دارد فعالیت سیاسی داشته باشد 
و این موضوع هم دلایل مختلفی دارد. محمد مهاجری افزود: 
در لایه هایی از جامعه مطالبه رسیدگی به تخلفات اقتصادی و 
سیاسی او در دوران دولتش مطرح شده این موضوع می تواند، 
احمدی نژاد را تحریک کند تا به میدان بیاید و هزینه رسیدگی 
قضایی به تخلفاتش را بالا ببرد. برخلاف برخی از دوستان که 
فریفته نظرسنجی های دروغین می شوند احمدی نژاد هرگز 
پایگاه مردمی قابل اعتنایی ندارد و آنچه مطرح می شود، فقط 
هیاهوست. وی با اشاره به دیگر کاندیداهای اصولگرا ۱400 
اظهار کرد: قالیباف تمام شده، درواقع جنگیدن او امروز برای 
تمام نشدن است، برای اینکه کرسی ریاست مجلس را حفظ کند 
و نه چیز دیگری. قالیباف در عرصه ریاست جمهوری هیچ شانسی 
ندارد. شاید او دوست داشته باشد اشتباه بزرگ دیگری مرتکب 

شود که این شلیک به خود و خودزنی است.

وزیر ارتباطات گفت: در این جلسه شما جوانان گلایه کردید 
که چرا از ظرفیت جوانان در عرصه های مختلف کشور استفاده 
نمی شود؛ پاسخ من روشن است، انسان عاقل زورش را با 
التماس عوض نمی کند. چرا جوانانِ خیلی خیلی قدیمی را 
انتخاب می کنید و بعد خواهش می کنید از شما استفاده کنند؟ 
محمدجواد آذری جهرمی افزود: یک جراح برای رفع بیماری 
شما، عمدتا تنها جراحی بلد است. اما شاید بیماری شما با 
درمان های ساده تر و کم هزینه تر درمان شود. مدیران قدیمی، 
همه شیوه های خود را آزموده اند و شما نتایج را می بینید. باید 
دنبال راه حل های نو بود. یکی راه علاجش همواره استفاده از زور 
و اقتدار بوده، یکی را می گویند خوشگل است. جهرمی تصریح 
کرد: واقعا مشکلات کشور با زور و قیافه حل نمی شود. با برنامه 
خلاقانه و شیوه های نو حل می شود. تاکید رهبری بر حضور 
پرشور جوانان هم برای همین است. در یک کلام بگویم. زورتان 

و قدرت انتخابتان را با التماس عوض نکنید.

دبیر ستاد امربه معروف و نهی ازمنکر گفت: اختلاف نظر در 
مورد موضوع امر و نهی است و آن اختلاف نظر ممکن است 
باعث دلزدگی شود؛ چرا که امربه معروف و نهی ازمنکر تا جایی 
که منجر به تنش اجتماعی نشود، درست است، اما وقتی که 
منجر به تنش اجتماعی می شود، این موضوع خودش تبدیل 
به منکر می شود. حجت الاسلام جلیل محبی اظهار داشت: من 
فرهنگسازی  بی تفاوت نبودن در جامعه را ترویج می کنم؛ یعنی 
ستاد به منکرات حاکمیتی یا مردم کاری ندارد، ستاد موظف 
است این روحیه را در مردم به وجود بیاورد و از آن در چارچوب 
قانون حمایت کند که اگر بدی ای در جامعه یا حاکمیت 
دیدند، اجازه ندهند این بدی گسترش یابد. وی ادامه داد: این 
مساله که امر خصوصی کجاست را باید قانون تعریف کند، آنچه 
به ستاد برمی گردد اینکه امر و نهی مردم توسط مردم و مردم 
توسط حاکمان حق مردم است، اما اینکه بدی ها و خوبی ها 

کجاست را قانون باید مشخص کند.

 امر به معروفی که منجر
 به تنش اجتماعی شود 

منکر است

 قدرت انتخابتان 
را با التماس عوض 

نکنيد

 احمدی نژاد 
در انتخابات یک 

اکتر سينمایی است

گفت و گــــو

از  بسیاری  طالقانی:  یاسمین   - ملی  آرمان 
ناگفته هاست که در ماه های منتهی به انتخابات های 
ریاست جمهوری بر زبان رانده و نقاط مبهمی واضح 
می شود. در این هنگامه هاست که مواضع اصلی سیاسیون 
به ویژه آنانی که سودای جلوس بر کرسی پاستور را دارند، 
عیان می شود. البته برخی هم از این فرصت برای بیان 
آنچه بهره می برند که تصور می کنند با عیان کردن آنها به 
انتخاب مردم کمک می شود. علی مطهری آشنای مردم 
است؛ فرزند شهید مطهری و همان نماینده  مجلسی که 
اظهارات صریحش سبب شد طیف هایی از اصولگرایان 
او را رقیب بدانند اما او تعارف نداشت و ندارد. اکنون که 
می گوید کاندیدای ریاست جمهوری ۱400 می شود، 
سعی می کند از این فرصت برای بیان برخی موضوعات 
استفاده کند مانند دیروز که به روزنامه خراسان گفت: 
»در آبان با معترضان خیلی بد برخورد شد؛ ۲۳0 کشته در 
جمهوری اسلامی قابل قبول نیست« و در ادامه دولت را 
مقصر می داند و می گوید: »ضرورتی ندارد ما ظرف دو سه 
روز یک اعتراضی را بخوابانیم، می شد ۲0 روز طول بکشد، 
ولی کسی کشته نشود. کار بسیار غلطی دولت کرد و واقعا 
در این حد بود که حتی رئیس جمهور ساقط شود حداقل 
می خواستیم وزیر کشور را استیضاح کنیم، اما اجازه آن را 

هم ندادند. این اشتباه بزرگ آثار بدی نیز داشت.«
 لاریجانی خبر نداشت

نکته ای که بعضا در تحلیل رفتارها و تصمیمات مطهری 
لحاظ می شود نسبت خانوادگی اش با علی لاریجانی است. 
به عنوان نمونه، مطهری در شرایطی قصد کاندیداتوری در 
انتخابات ریاست جمهوری دارد که از لاریجانی هم به عنوان 
یک کاندیدای احتمالی نام برده می شود و این گمانه مطرح 
شده که میان داماد و برادرزن توافقی شده تا مطهری به 
نفع لاریجانی کناره گیری کند اما مطهری این ادعا را رد 
می کند و می گوید: »این حرف درست نیست و دلیلش این 
است که اصلا ایشان خبر نداشت که من اعلام کاندیداتوری 
کردم، من هم چنین برنامه ای ندارم. اصلا این طور نیست 
که نقشه ای باشد و بخواهم به نفع ایشان کنار بروم. اینکه در 
نهایت به چه صورت دربیاید بحث دیگری است. مثلا فرض 
کنید که چند روز مانده به انتخابات، احساس شود رای یک 
نفر پایین است و برای اینکه طرف مقابل شما رای نیاورد 
ممکن است یکی کنار برود. اینها بستگی به شرایط آن روز 
دارد.« مطهری در انتخابات مجلس یازدهم ردصلاحیت 
شد پس چگونه امید به تایید صلاحیت در انتخابات 
ریاست جمهوری دارد. خودش می گوید: »من دلیلی برای 
رد صلاحیت خودم نمی بینم. جلسه ای که با اینها داشتیم 
به درگیری و مجادله کشید، چون من حرف های اینها را 
قبول نداشتم و در نهایت هم جلسه را ترک کردم و حتی 
گفتم حیف خون شهید مطهری که شما عضو حقوقدان 
شدید. به هر دلیلی بود آنها هم من را رد صلاحیت کردند، 
بازهم واقعا دلیلی برای رد صلاحیت خودم نمی بینم.« 
مطهری با چه حمایتی در انتخابات کاندیدا شده؟ آیا 
مثل مجلس دهم از حمایت اصلاح طلبان برخوردار است 
یا اصولگرایان میانه رو پشت او خواهند بود؟ مطهری 
توضیح می دهد: »من به صورت مستقل وارد شدم ضمن 
اینکه با هر دو گروه ارتباط و رفاقت دارم. ما هستیم حالا 
هر کدام از این گروه های اصولگرا و اصلاح  طلب حمایت 
کنند استقبال می کنم و اگر هم حمایت نکنند به راه 
خودم ادامه می دهم. البته ممکن است در نهایت ببینیم 
وجود دو سه نفر همفکر باعث می شود یک نفر تندرو رای 
بیاورد که آنجا باید تدبیر شود. انسان نباید در هر شرایطی 
تا آخرین لحظه بماند، ممکن است جایی لازم باشد کسی 
کنار برود تا نتیجه بهتری بگیریم.« مطهری شخصیتی 
است که منکر تغییرات در مشی خودش نمی شود اما برای 
همه آنها دلیل دارد به عنوان نمونه درباره اینکه تا مجلس 
هشتم یک اصولگرا شد اما پس از آن بیرون از اردوگاه 
اصولگرایی تعریف شد، توضیح می دهد: »من وقتی وارد 
مجلس هشتم شدم برخی رفتار ها را دیدم که اینها با اصول 
اسلامی قابل قبول نبود. ما می دیدیم که تخلفاتی از طرف 
احمدی نژاد به عنوان رئیس جمهور انجام می شود و سوال 
از رئیس جمهور را مطرح کردیم، اما دوستان اصولگرای 
ما مقاومت می کردند و به هیچ وجه زیر بار نمی رفتند یا 
مثلا کسی را گرفته بودند که ۶0 روز در بازداشت بوده و 
ما اعتراض می کردیم و می گفتیم خلاف فصل سوم قانون 
اساسی است و باید وزیر اطلاعات یا دادگستری احضار 
شوند. اینها با این کار ها مخالف بودند یعنی اهمیتی قائل 

نبودند و راه ما از اینها جدا شد.«
 فشار بر مردم زیاد است 

مواضع مطهری در عرصه سیاست خارجی هم به 
اصلاح طلبان نزدیک است و می گوید: »اولا سیاست 
خارجی ما در ۷-۸ سال اخیر درباره کشور های همسایه 
و عربی و اسلامی خوب نبوده و در حدی که باید باشد، 
نیست. ما باید اینها را به دوست خودمان تبدیل کنیم و 
نباید بترسانیم. ما در واقع عربستان و امارات را ترساندیم، 
کار های زشتی هم مثل حمله به سفارت عربستان داشتیم. 
این خیلی نقطه ضعف است که ارتباط خوبی با کشور های 
اسلامی نداریم.« درباره برجام هم معتقد است: »من برجام 
را مثبت می دانم و از ابتدا هم یک توافق درستی بوده و آثار 
خوبی برای کشور ما دارد. البته ما باید با تدبیر عمل کنیم. 
فعلا حساسیت اینها روی مسائل منطقه ای هست و به نظرم 
برای مدتی، مسائل منطقه ای را کمی کم رنگ تر کنیم تا 
برجام پا بگیرد و محکم شود و بعدا دنبال آرمان خودمان 
برویم. الان باید اول تحریم ها از بین برود، این به نفع کشور 
است و می تواند باعث قدرت داخلی ما بشود، چون تا در 
داخل قوی نشویم نمی توانیم کاری کنیم. الان فشار بر 
مردم زیاد است و مشکلات معیشتی باید حل شود. فعلا 
نیاز نیست برخی کار های احساسی و هیجانی انجام دهیم 
تا ان شاءا... تحریم ها برداشته شود، ولی هدف های خارج از 

مرز ما در جای خودش محفوظ است.«

 در آبان با معترضان خیلی بد برخورد شد؛
 ۲۳۰ کشته قابل قبول نیست

 اجازه استیضاح وزیر کشور را ندادند

 تمرکز بایدن مذاکره با ایران است
تحریم ها زندگی مردم را سخت کرده است
 گفت وگو، سوءتفاهمات را حذف می کند

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: اگرچه حسادت ها و 
مدارا نداشتن ها عادل فردوسی پور را از رسانه ملی حذف کرد اما 
به نظر می رسد احتمال بازگشت او به رسانه ملی افزایش یافته است. 
این در حالی است که معاون سیمای رسانه ملی کنایه معناداری را 
نیز درباره تغییر مدیران برخی شبکه ها مطرح کرده است. با این وجود 
هم زمانی این شایعات با افزایش نظارت ها بر فضای مجازی، جای 

سوالات بسیاری را بر جای گذاشته است.
  از ستاره تا اسطوره

برنامه ۹0 که روزگاری در صدر پربازدیدترین برنامه های صداوسیما 
بود، این روزها پس از حذف عادل فردوسی پور کم فروغ تر از همیشه 
به نظر می رسد. برنامه های پربازدید رسانه ملی مانند ۹0 و خندوانه 
به دلیل بی مهری ها کنار گذاشته شده و میزان بازدید صداوسیما 
روزبه روز کاهش یافت. صدای عادل فردوسی پور از یک شبکه اینترنتی 
پخش شد و میلیون ها نفر به صورت زنده یا ضبط شده با گزارشگری 
محبوب تجدید خاطره کردند. این روند ادامه پیدا کرد و محبوبیت 
او در میان توده مردم به عنوان پدیده ای جامعه شناختی بررسی شد 
تا تصویر عادل روی صفحه مجلات و روزنامه ها نقش ببندد. به بیان 
دیگر، حذف فردوسی پور از صداوسیما او را از ستاره به نماد بدل کرد 
تا از خاطر مردم فراموش نشود. به نظر می رسد در سال های اخیر 
هرکس و هر چیز که با اغراض نادرست از دید و دسترس مردم حذف 
می شود، حمایت مردمی بیشتری به دست می آورد. این ماجرا یادآور 
اتفاقی است که در سال ۹۶ برای تلگرام اتفاق افتاد و حالا به طرز دور 

از انتظاری با سرگذشت فردوسی پور گره خورده است.
  فضاسازی برای افزایش نظارت

اگر با عینک امنیت به رسانه ها و فضای مجازی نگاه شود، 
نگرانی هایی پیرامون محتوای منتشرشده در فضای مجازی به وجود 
می آید. عده ای بر این باورند که هرچه در اختیار ما نیست، باید علیه 
امنیت تلقی شود. همین امور سبب شد نظارت بر فضای مجازی 
شدت بگیرد، برخی کاربران به دلیل محتواهای تولیدشده مواخذه 
شوند، پهنای باند افزایش نیابد و وزیر ارتباطات به دلیل خودداری از 

فیلترینگ به دادسرا احضار شود. این امر تنها مختص خدمات نیست 
و به نظر می رسد به افراد نیز با همین رویکرد برخورد می شود. در 
روزهای اخیر صداوسیمایی که بدون احترام به دیدگاه مخاطبان 
عادل فردوسی پور را کنار گذاشت، در مصوبه ای از سوی مجلس 
سازمان موظف شد، بر تمام مراحل تولید آثار حرفه ای در فضای 
مجازی نظارت کند و ضمن ارتقای کیفی تولیدات از اثرات سوء آن در 
جامعه جلوگیری به عمل آورد. با این رویکرد باید در انتظار گسترش 

اعتراض مردمی به برخوردهای آتی بود.
  کابوس شبکه ملی اطلاعات

علت در کنار هم قرار دادن این دو سرفصل این است که در روزهای 
گذشته شایعاتی مبنی بر بازگشت عادل به رسانه ملی مطرح شد و 
دیروز هم صداوسیما مسئولیت مذکور را از مجلس دریافت کرد. با 
این وجود به نظر می رسد، برنامه ای مبنی بر کاهش فشار بر رسانه ملی 
برای آغاز نظارت بر فضای مجازی وجود داشته باشد. توالی این دو 
رویداد در حالی رخ می دهد که بسیاری از فعالان سیاسی و کاربران 
شبکه های مجازی در ماه های اخیر نظارت بر محتوای فضای مجازی 
و طرح اینترنت ملی را مورد انتقاد قرار دادند. بودجه اختصاص 
داده شده براساس این مصوبه در راستای اهدافی از این قبیل است: 
۱. حمایت از تولید محتوا در فضای مجازی، ۲. پروژه ها و طرح های 

مرتبط با فضای مجازی تحت نظارت و راهبرد مرکز ملی و 
در راستای مصوبات، ۳. وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
مکلف است اقدامات مشخص شده در طرح سند کلان شبکه 
ملی اطلاعات در افق ۱400 را محقق کند، 4. سازمان 

صداوسیما موظف است در راستای حفظ ارزشهای 
ایرانی -  اسلامی و نظام خانواده بر تمام مراحل 
تولید آثار حرفه ای در فضای مجازی نظارت کند 
و ضمن ارتقای کیفی تولیدات از اثرات سوء آن 
در جامعه جلوگیری به عمل آورد، ۵. در نهایت 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات مکلف 
است به نحوی سیاستگذاری کند که توسعه 

اقتصاد دیجیتال بر بستر شبکه ملی اطلاعات دارای مزیت های مالی 
و اقتصادی قابل توجه نسبت به توسعه آن در خارج از شبکه ملی 

اطلاعات باشد.
 برنامه نود خوب و پربیننده بود

این حجم گسترده از اختیارات و اهدافی مانند ملی کردن اینترنت 
می تواند منجر به شکل گیری نارضایتی های در بدنه جامعه شود. به 
همین سبب شاید نمایش وجهه هم راستا به اراده و خواست مردم، 
اصلی ترین نیاز نهادهای متولی این نظارت ها از جمله صداوسیما 
باشد. در همین راستا اخیرا حمید شاه آبادی معاونت سیمای رسانه 
ملی، در نشست خبری معرفی برنامه های نوروزی شبکه های تلویزیون 
داخلی در پاسخ به پرسشی درباره امکان پخش دوباره نود براساس 
رویکرد »احیای برندهای تلویزیون« گفته: »برنامه نود برنامه خوب و 
پربیننده ای بود؛ ما تمایل داریم این برنامه کار خودش را داشته باشد 
اما طبیعی است که انتخاب مجری و موضوعاتی از این دست، در 
اختیارات مدیر شبکه است. پیش از حضور من درباره جا به جایی 
مجری و اتفاقاتی از این دست تصمیماتی گرفته شده، اگر ان شاءا... 
در این حوزه شاهد اتفاقات رو به جلویی باشیم می توانیم برای این 
موضوع برنامه ریزی هم داشته باشیم، منتها برای این کار نیازمند 
زمان و برنامه ریزی های بهتر و اقدامات پیش روانه هستیم.« و جای 
دیگر گفته »تغییر برخی از مدیران شبکه ها اجتناب ناپذیر است.« 
از این سخنان اینگونه برمی آید که بنایی برای بازگرداندن عادل به 
سیمای ملی وجود دارد و این اقدام ممکن است حتی به بهای حذف 
عامل اخراج او از صداوسیما یعنی علی فروغی مدیر شبکه سه سیما 
انجام شود. باید امیدوارانه به بازگشت عادل فردوسی پور نگاه کرد اما 
نمی توان از این نکته غافل شد که چرا این گشاده رویی ها همزمان با 
افزایش نظارت بر فضای مجازی انجام می شود. لازم به ذکر است، 
این صحبت ها درحالی مطرح می شود که روز گذشته و تنها سه 
روز پس از کسب جایزه بهترین برنامه ورزشی برای فوتبال ۱۲0 
توسط عادل فردوسی پور در کنار معتضدی مدیر شبکه ورزش، 
درحالی که شواهد حاکی از روابط خوب این دو است، پخش 
زنده بازی بزرگداشت انصاریان و میناوند که با حضور 
بسیاری از ستارگان فوتبال استقلال و پرسپولیس 
برگزار می شود از کنداکتور سیما خارج شد تا 
یک بار دیگر بحث حضور عادل فردوسی پور و 
احتمالا ممنوعیت پخش تصاویر زنده از او 

قوت بگیرد.

»آرمان ملی« از احتمال بازگشت مجری برنامه 9۰  روایت می کند:

بازگشت عادل؟ - شبكه سه فروغي ندارد...
   حمید شاه آبادی: تغییر برخی از مدیران شبکه ها اجتناب ناپذیر است

محسن هاشمی؛ از بهشت تا پاستور؟!
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